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A l’inici de la plataforma de Des-
perta Laurèdia, pocs pensàvem 
en el ressò que acabaríem tenint, 
ni en l’interès que suscitaríem 
dintre i fora de la parròquia, ni 
tan sols en el resultat que farí-
em a les eleccions comunals. De 
fet, sorgíem de la base, d’unes 
trobades entre gent del poble al 
voltant d’una taula acollidora on 
es respirava bona avinença. Els 
integrants del grup coincidíem 
en la manera de ser i de fer, ba-
sada primer de tot en el respecte 
mutu, en l’escolta, en l’hones-
tedat i en la humilitat. I a poc a 
poc, la implicació i el compromís 
de cadascun de nosaltres es feia 
més evident i les trobades es van 
convertir ràpidament en reuni-
ons formals. Presentar-nos a les 
eleccions comunals va ser una 
decisió molt reflexionada que va 
anar madurant de manera natu-
ral en el si del grup i amb el su-
port de la gent. Sabíem que la de-
dicació a partir d’aquell moment 
seria intensa.

Els primers resultats de la nit 
electoral del 15 de desembre van 

sorprendre més d’un, inclosos a 
nosaltres mateixos. Érem conei-
xedors de la bona acceptació que 
teníem, però el pronòstic era una 
incògnita. Finalment, 970 elec-
tors de Sant Julià de Lòria ens 
van mostrar el seu suport.

Les fórmules matemàtiques 
de càlcul de la llei electoral actu-
al adjudiquen tres consellers a la 
candidatura de Desperta Laurè-
dia, malgrat un 41% de vots. En-
cara que la diferència de vots si-

gui minsa, és el màxim d’escons 
als quals poden aspirar les candi-
datures que no aconsegueixen la 
majoria dels vots, atorgant així 
una majoria absoluta a l’opció 
guanyadora. El règim electoral 
és un tema que crea controvèr-
sia i debat, ja que la composició 
final del Consell de Comú acaba 
essent poc representativa de la 
voluntat expressada pel poble. 
Així doncs, els membres electes 
al Comú de Sant Julià de Lòria 

són dotze, nou del partit d’Unió 
Laurediana, Terceravia i Inde-
pendents i tres de Desperta Lau-
rèdia.

Tanmateix, en la majoria co-
munal predomina un ambient de 
col·laboració mútua i una entesa 
cordial així com una bona pre-
disposició comunicativa i inte-
gradora amb els tres consellers 
de Desperta Laurèdia, fent-nos 
partícips de les set comissions 
creades en les quals es presenten 
i es debaten temes específics de 
cada departament i s’hi vota a fa-
vor o en contra. Cada un dels tres 
consellers assumeix entre dos i 
tres comissions i participa en els 
consells d’administració de les 
societats participades (Sasectur, 
escola bressol, promoció turísti-
ca i Camprabassa). Val a dir que 

ara per ara, tots els temes que 
s’han posat damunt la taula de 
les comissions de treball són as-
pectes de funcionament del dia 
a dia de la parròquia o d’organit-
zació d’esdeveniments i que difí-
cilment poden crear desacords o 
discrepàncies. No obstant això, 
com a consellers de l’oposició do-
narem suport a les propostes i al 
pressupost sempre que s’adiguin 
a la nostra manera d’entendre 
la política i la gestió comunal, 
des dels principis d’integritat 
institucional, de transparència 
i de participació ciutadana. Vet-
llarem també perquè es faci una 
gestió responsable i sostenible 
del diner públic. Per part nos-
tra, i sempre amb la voluntat de 
treballar pel bé de la parròquia, 
portarem les propostes del nos-
tre programa electoral que con-
siderem beneficioses per als ciu-
tadans plantejant a la majoria i 
amb total transparència les nos-
tres propostes socials, culturals, 
mediambientals i de creixement 
econòmic que defensem.

Tots els membres de la for-
mació de Desperta Laurèdia con-
tinuen treballant amb il·lusió i 
constància al nostre costat per 
fer de Sant Julià de Lòria una 
parròquia més agradable.

Predomina un 
ambient d’entesa i 
col·laboració amb la 
majoria comunal
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Les darreres setmanes l’associa-
ció Assandca s’ha tornat a pro-
nunciar sobre l’atenció que reben 
els malalts de càncer. El presi-
dent de l’entitat manifesta que 
al país no hi ha estadístiques su-
ficients pel que fa a les persones 
que pateixen la malaltia. D’altra 
banda, l’oncòleg de l’hospital ha 
explicat que cada any es diagnos-
tiquen a casa nostra 200 casos 
nous d’aquesta malaltia.

El que ben segur realment 
provoca les manifestacions de 
l’Assandca, és el fet que la uni-
tat de radioteràpia que s’havia 
d’instal·lar al país s’ha bandejat. 
No es crearà.

Remuntem-nos a les darreres 
eleccions generals. El partit de 
Xavier Espot, DA, que ara gover-
na en coalició, va prometre crear 
una unitat de radioteràpia. Ho 

va prometre i s’hi va comprome-
tre davant de la ciutadania. Ho 
va escriure la companya Marian 
Sanchiz en una finestra publi-
cada a El Periòdic el 6 d’agost de 
2019: “(...) Aquesta unitat estava 
projectada, amb dotació pressu-
postària i concurs públic per a la 
construcció de l’edifici.”

Malauradament, el minis-
tre de Salut, el senyor Martínez 
Benazet, va tancar la carpeta de 
la unitat de radioteràpia perquè 
“(...) no s’amortitzaria la instal-
lació d’aquest servei i quedaria 
obsolet en poc temps”. Per a DA, 
allò que l’Estat no pot “amortit-
zar”, ja siguin escoles, programes 
de formació professional o terà-
pies mèdiques, no cal fer-ho. I, 
a més, hi afegeixen, amb posat 
seriós, el tema de l’obsolescència.

Mentrestant, els malalts de 

càncer viatgen tres hores al matí, 
tres hores a la tarda, durant cinc 
dies a la setmana, al llarg de les 
setmanes que duren les sessions 
de radioteràpia. Les condicions 
físiques d’aquests malalts no són 
pas les més optimes per viatjar, 
sigui per l’edat, per la malaltia o 
per ambdues coses a l’hora. És 
probable que cap familiar els pu-
gui acompanyar, o que el malalt 
no tingui família. Si es maregen 
o tenen dificultats per caminar, 
han de comptar amb la bona vo-
luntat de la persona que assegu-
ra el servei de transport i que, a 
efectes emocionals, no és del seu 
entorn familiar. 

Malgrat les promeses electo-
rals, els nostres malalts de càn-
cer –perquè són nostres i demà 
podem ser qualsevol de nosal-
tres– continuen havent de sortir 
fora del Principat per seguir el 
tractament que els van prometre 
i publicitar, a bombo i platerets, 
el mes d’abril passat. Les prome-
ses electorals de DA ja sabem que 

només comprometen els que les 
escolten, no els que les llancen 
alegrement.

És possible que hàgim inter-
pretat malament la negativa del 
Govern d’instaurar una unitat 
de radioteràpia. El 17 de febrer 
passat, el ministre Martínez Be-
nazet va publicar un article en 
el qual lloava els avantatges del 

tractament personalitzat que es 
dispensarà als malalts de càncer 
als hospitals de França (Tolosa), 
o de Barcelona, Sant Pau (Sant 
Joan de Déu per als infants), el 
Clínic... 

Doncs donem-li la volta a 
l’argument. Creem una unitat 
de radioteràpia, de la qual es 

puguin beneficiar no tan sols els 
malalts d’Andorra, sinó també 
els dels països veïns que viuen 
a prop. Els desplaçaments seri-
en molt més curts i obtindríem 
un major benefici, no monetari, 
però sí de salut.

Darrerament hem sabut que el 
Sant Hospital de la Seu d’Urgell 
volia signar un conveni a fi que 
la gent de la comarca pugui be-
neficiar-se dels serveis del nostre 
hospital. Es podria fer el mateix 
amb la unitat de radioteràpia. I 
qui diu la Seu d’Urgell, repeteixo, 
pot ser altres nuclis de població 
propers, arreu del Pirineu.

De moment, atesa l’obsoles-
cència de les promeses, continu-
arem com fins ara. A la gent de 
l’Assandca sols els puc dir que 
continuïn batallant: la queixa 
mai implica despesa ni es queda 
obsoleta amb el temps. Al con-
trari, posa en evidència la mala 
política dels que no fan el que 
diuen i ho redueixen tot a un 
fals estalvi.
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El que l’Estat no pot 
amortitzar, escoles o 
teràpies mèdiques, no 
cal fer-ho, segons DA


